

THE ROAD TO BIODIVERSITY

For 40 years, the French city of Grande-Synthe, on the edge of the harbour area of Dunkirk, has endeavoured to pay equal attention to all its districts, without prioritizing them. Its achievements are considerable with 95 per cent of its residents living within 300 metres of a green space and everyone benefits from 127 square metres of greenery per inhabitant.

Parks and gardens are therefore a strong feature of the city. Since 1972, Grande-Synthe has established a fundamental political axis that has never been questioned since: to create an exceptionally green and flowery living environment for its inhabitants.

Yves Caestecker, Head of the Public Spaces and Nature Department commented: “From 1990 to 2005 we committed ourselves to differentiated management. We were looking for alternative forms of management to, among other things, abolish pesticides. Since 2005 our focus has switched to safeguarding biodiversity.”

The city is also surrounded by a green belt, considered of vital importance for the residents' quality of life due to its location near the port of Dunkirk with its heavy industry (especially metallurgy). In a relatively short time Grande-Synthe developed from a hamlet to a city with more than 22,000 inhabitants. In order to be able to plant as efficiently as possible often on marginal soils, the use of TerraCottem was decisive. Other tree species and shrubs, transforming the belt into a road of biodiversity, have systematically replaced poplars, which were originally planted to quickly form a green screen.

These efforts did not go unnoticed and were rewarded in 2010 with the status of first capital of biodiversity and a new 'Golden Flower' in 2015, the highest accolade of the *Villes et Villages Fleuris* competition in France.





LE CHEMIN DE LA BIODIVERSITÉ

Fr / LE CHEMIN DE LA BIODIVERSITÉ

Depuis 40 ans, Grande-Synthe, ville française en bordure de la zone portuaire de Dunkerque, s'est attachée à porter la même attention à tous les quartiers, sans faire de priorité, au point qu'aujourd'hui 95% des Grand-Synthois habitent à moins de 300m d'un espace vert et que chacun bénéficie de 127m² d'espace vert par habitant.

Les espaces verts sont une caractéristique forte de la ville. Dès 1972, la ville de Grande-Synthe a déterminé un axe politique fondamental et jamais remis en question depuis : proposer un cadre de vie exceptionnellement vert et fleuri aux Grand-Synthois.

Yves Caestecker chef du Service Espaces Publics et Nature : « Dans la période 1990 - 2005 nous nous sommes engagés dans une gestion différenciée. Nous investissons beaucoup dans des formes alternatives de gestion afin, d'entre autres, rendre l'utilisation des pesticides superflue. Depuis 2005 notre attention est dirigée sur la sauvegarde de la biodiversité. »

L'implantation de la Ceinture Boisée est d'une importance vitale pour la qualité de vie de la ville, dû à son emplacement près du port de Dunkerque avec son industrie lourde (notamment la métallurgie) et que dans un temps relativement court Grande-Synthe se soit développée d'un hameau à une ville avec plus de 22 000 habitants. Afin de pouvoir planter le plus efficacement possible sur des sols souvent marginaux, l'utilisation de TerraCottem s'est avérée concluante. Les peupliers, qui à l'origine ont été plantés pour rapidement former un paravent vert, ont été systématiquement remplacés par d'autres espèces d'arbres et arbustes transformant la ceinture en un chemin de la biodiversité.

Efforts qui ne sont pas passé inaperçus et qui ont été récompensés par le statut de première capitale de la biodiversité en 2010 et une nouvelle fleur d'Or en 2015, la plus haute distinction du concours *Villes et Villages Fleuris*.